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Fa cinc anys que ens presentàvem per formar una nova junta permanent de la Societat Catalana de Pediatria (SCP), 
per liderar i representar en els quatre anys següents els més de dos mil pediatres que en són socis. Ho fèiem amb 
la il·lusió de qui pren un càrrec tan important, però amb la inexperiència dels que comencen una nova tasca en 
la seva vida professional. I també amb el desig de fer-ho amb transparència i escoltant tot el que pensaven els 
nostres pediatres, per traslladar-ho als nostres representants polítics i ciutadans amb humilitat, però amb la força 
científica que ens dona la SCP, sense oblidar mai el fi de la Societat en si mateixa, que no és altre que mantenir 
la formació continuada de tots els pediatres i millorar la professió que han escollit. 

I no han estat quatre anys, com és habitual, n’han estat cinc, per no deixar els que ens han confiat la pediatria en 
un moment d’una pandèmia que cap dels pediatres vius havia viscut amb anterioritat. Aquest últim any ha estat 
ple d’incerteses i d’afrontar-se al desconegut, però també de satisfacció de poder ajudar des del vessant científic 
els que han pres les decisions. 

Podem dir més que mai que la SCP ha participat i ha estat en tot moment al costat dels nostres infants i les seves 
famílies, de la ciutadania en general i dels departament de Salut i Educació per prendre decisions que han estat 
cabdals. Hem fet posicionaments i documents, agraint (mai tindrem prou paraules i satisfacció per a aquest agraï-
ment) als nostres pediatres la tasca que han fet, primer, atenent tant infants com adults, i després, participant en 
els protocols de la covid-19 en pediatria, de la gestió dels cursos escolars, de la vacunació dels infants, les emba-
rassades i els lactants, de la gestió de la consulta de pediatria a atenció primària… Són paraules del Dr. Marc 
Ramentol, ex director General de Salut Pública, que les escoles no s’haguessin pogut obrir sense el posicionament 
científic (Copedicat, CoronaKids) de la SCP. 

I mentrestant hem continuat treballant amb el Departament de Salut, el CatSalut i els diferents proveïdors per definir 
l’organització de la nostra feina, establint les prioritats d’atenció presencial o telemàtica i encetant després de molts 
anys l’actualització del protocol de seguiment del nen sa. Per últim, em fa sentir especialment orgullós haver acon-
seguit entre tots la implementació de proves de diagnòstic ràpid a primària (petició de fa molts anys) i tenir un 
pediatre per a les consultes de patologies menys greus al 061. 

Avui, una part de la Junta Directiva acabem, després de cinc anys treballant desinteressadament per a la SCP i els 
pediatres que la componen. La sensació personal és d’haver fet els deures amb més o menys encert, però sempre 
respectant el mandat de la Junta, els grups de treball, les seccions (SAP) i el Consell de redacció de la revista, i 
escoltant també qualsevol dels nostres pediatres que tenia quelcom per aportar. Crec que hem mantingut la formació 
dels nostres pediatres i també la visibilitat i la referència de la nostra Societat tant pels nostres representants polítics 
com per la ciutadania, i deixem la SCP en les millors mans en què podíem deixar-la, les mans de la primera dona 
pediatra que presidirà la SCP per primera vegada en 95 anys. 

Objectius assolits 
Quant als objectius de la Junta actual i que ens pertoquen com a SCP, s’ha continuat treballant en els aspectes 
següents: 

1. La continuïtat i el reforç de la formació dels pediatres per assolir els nivells d’expertesa i excel·lència que li 
pertoquen per tal de ser el referent en l’atenció dels nostres infants i adolescents. 

2. Ser l’interlocutor principal (visibilitat i capacitat de decisió) en tots els programes i accions que desenvolupen el 
Departament de Salut, el Servei Català de la Salut (CatSalut) i diferents proveïdors pel que fa a la infància i 
l’adolescència. 

3. Ser l’ens de referència per a la ciutadania i les entitats socioculturals que puguin tenir relació amb la infància i 
l’adolescència. 
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I com resum d’aquests objectius, m’agradaria fer un repàs del que ha estat el curs actual: 

a. Creació del grup de recerca de la SCP, XaRePaP.

b. Participació amb altres societats científiques o entitats. La SCP ha liderat durant la pandèmia de la covid-19 
tot el que fa referència als infants i el seu entorn. Hem reforçat el paper de la Societat vers el Departament 
de Salut, el CatSalut i els diferents proveïdors amb diversos documents sobre desconfinament/reobertura 
d’escoles, algoritmes covid-19, etc.

c. Hem liderat la investigació de la covid-19 en pediatria amb el Copedicat i CoronaKids, exemples d’un treball 
multidisciplinari extraordinari. I hem elaborat diferents protocols amb l’expertesa científica adquirida, com el 
referent a l’obertura escolar, factors de risc, embaràs, vacunació, covid persistent, etc.

d. S’ha aconseguit un augment de les places ofertes al MIR de pediatria.

e. Malgrat que no hem aconseguit la implementació de l’ENAPISC, estem liderant amb el CatSalut la creació 
d’equips territorials d’atenció primària de pediatria. 

f. Hem participat en diferents programes i comitès del Departament de Salut i el CatSalut, com ara:

- Programa i formació sobre maltractament Infantil

- Comitè de Vacunes de l’Agència de Salut Pública de Catalunya

- Programa d’alimentació saludable en l’etapa escolar 2020

- Projecte d’avaluació del Protocol d’abordatge de la violència masclista en l’àmbit de la salut

- Participació i coordinació de la Xarxa de seguiment de la bronquiolitis a Catalunya

- Protocol Salut/Escola per epilèpsia i asma

- Diagnòstic d’al·lèrgia en l’atenció primària

- Comitè assessor d’igualtat de gènere en l’àmbit de la salut

g. Hem estat més visibles que mai i hem sigut referència per a la ciutadania i les entitats científiques i sociocul-
turals que tenen relació amb la infància (reunions amb el COMB, sindicats de metges, Sindicatura de Greuges, 
assetjament escolar en la infància amb la Fundació FCB, Marató de TV3 – COVID, Societat Catalana de 
Medicina de l’Esport...).

h. Quant als mitjans de comunicació, hem col·laborat amb premsa, ràdio i televisió d’arreu de l’estat. 

i. He assistit, com a president de la SCP, a les juntes de l’Acadèmia i de l’Associació Espanyola de Pediatria 
(AEP) i he participat en diferents actes, cursos i jornades: Grup PROA Pediàtric Català, debat sobre noves 
vacunes amb el Departament de Salut, reunions amb la Conselleria, Grup d’Igualtat de Gènere en l’àmbit de 
la salut, debat de violència masclista amb l’AQUAS, suport al no-desnonament, prestacions de salut bucodental 
a Catalunya, llei de l’eutanàsia, i Xarxa d’Atenció Pal·liativa Pediàtrica Integral (XAPPI). També hem participat 
en la creació d’un nou grup de recerca de l’Institut Carlos III, orientat a la salut maternoinfantil, amb la convo-
catòria RICORS (Redes de Investigación Cooperativa Orientada a Resultados en Salud), per al qual s’ha elaborat 
un paquet de treball en salut mediambiental en què Ferran Campillo, dels grups de treball de Salut 
Mediambiental de la SCP i l’AEP, és el nostre representant. 

Per acabar, vull agrair de nou a tota la Junta la confiança de tots aquests anys, i desitjar sort i encert a la nova 
Junta que avui inicia el seu mandat.


